

Palestinian Social Forum Concludes Active Participation in the World Social Forum 2026 in Cotonou, Benin

Cotonou, Benin — August 9, 2026

The Palestinian Social Forum (PSF), which brings together the Palestinian Working Woman Society for Development (PWWSD) and a number of Palestinian civil society and human rights organizations, has concluded its active participation in the World Social Forum (WSF) 2026 in Cotonou, Benin.

After leading two major workshops and taking part in eight further events, the PSF delegation closes a busy week of Palestinian presence at the heart of the global mobilization of social movements.



This year's Forum was organized under the theme “Governance of Natural Resources and Popular Struggles in the Face of Global Crises: What Alternatives for Peace, Social Cohesion, and Sustainable Development?”, bringing together tens of thousands of participants from civil society, social movements, and grassroots organizations worldwide, in what organizers describe as the “Forum of Social Movements.” The 2026 edition marks the sixth time the Forum has been hosted on the African continent, following earlier editions in Bamako, Nairobi, Dakar, and Tunis.

The WSF 2026 was organized around 15 thematic axes reflecting the key struggles and aspirations of social movements worldwide, including decolonization and sovereignty; social justice, human rights and

gender equality; environmental and climate justice; the solidarity economy; education; health and social protection; peace and self-determination; democracy and governance; culture and diversity; technology and communication; civic mobilization; migration and global citizenship; workers' rights against capitalist globalization; the future of the Forum itself; and cross-cutting themes covering youth, gender, and Indigenous peoples' lands. Palestinian participation intersected directly with several of these axes, most notably peace and self-determination, human rights and gender equality, and health and social protection.

The PSF concluded its participation in the 17th World Social Forum, hosted by the city of Cotonou from 6 to 8 August 2026, after a packed week in which it played a pivotal role in placing the Palestinian cause at the heart of the global mobilization of social movements. The Forum led and organized two major workshops in partnership with Palestinian and international organizations, while its delegation joined eight further events and workshops on migration, climate, women's rights, democracy, social protection, and anti-imperialism — alongside a dedicated session on the reality of the Palestinian struggle amid the ongoing war on Gaza.



Two Workshops Led by the Palestinian Social Forum

1. The Right to Health and the Humanitarian Situation under Occupation, Colonialism, War and Genocide: Toward a Joint Front of Social Movements in the Global South

The workshop began from the principle that the right to health is a fundamental, inalienable human right, one increasingly undermined in contexts of occupation, colonialism, war and armed conflict across much of the Global South. Palestine stands as one of the clearest examples of the systematic targeting of a health system: the destruction of hospitals and medical facilities, attacks on health workers, restricted access to care, and siege policies that constitute grave violations of international humanitarian and human rights law.

At the same time, other regions across Africa, Asia and Latin America face comparable challenges, where armed conflict, colonial legacies, structural inequality, privatization and austerity, together with climate and humanitarian crises, continue to weaken public health systems and limit equitable access to care.

The workshop brought together social movements, trade unions, health workers and civil society organizations to exchange experience, identify shared challenges, and strengthen South-South solidarity, building joint strategies to defend the right to health as a cornerstone of social justice, human dignity, self-determination and lasting peace.



2. Interwoven Struggles for Justice and Freedom: From Africa's Liberation Movements to Global Solidarity with Palestine

This workshop explored “interwoven struggles” as a framework for understanding the links between peoples' movements resisting colonialism, occupation, oppression, war and systems of injustice, placing the Palestinian struggle at the heart of global efforts for justice, freedom, human rights and the dignity of peoples.

Drawing on the historical experience of the Global South, particularly Africa's liberation movements against colonial domination, exploitation and racial oppression, the session examined common ground with the Palestinian reality of occupation, settlement expansion, forced displacement and ongoing violations of international law, particularly amid the devastating war on Gaza and its unprecedented humanitarian toll.

Discussions underscored the importance of collective action among social movements, trade unions, civil society organizations and solidarity networks worldwide, to build forms of international solidarity that move beyond statements into concrete action, including boycott, divestment and sanctions campaigns, and holding accountable institutions and corporations that profit from or contribute to the occupation.

Participants also addressed the importance of upholding international law and supporting international justice mechanisms, including the International Criminal Court and the International Court of Justice, as essential tools for accountability and ending impunity.

By bringing together voices from Palestine, Africa, Asia, Latin America and Europe, the workshop sought to strengthen global alliances among social movements and affirm that the struggle for justice in Palestine is part of a broader human struggle for freedom, self-determination and the protection of peoples' rights.

Events and Workshops Attended by the PSF Delegation

Beyond the two workshops it led, the PSF delegation took part in eight further events and workshops across the WSF 2026 programme. The delegation joined a workshop on migration addressing forms of resistance and possible alternatives to the institutionalization of violence and racism and the security-driven approach of Global North countries toward migration, together with possible follow-up to the sessions of the People's Tribunal on this issue. It also joined a workshop on climate change addressing the relationship between climate justice and social justice, and pathways from popular mobilization toward human-rights-based litigation against environmental violations. The delegation took part in a feminist workshop titled “Speak Your Vision,” discussing women's realities of violence, harassment, discrimination and exclusion alongside their aspirations for rights, equality and dignity, and ways to strengthen mobilization for women's rights. It also joined a workshop on the democratic path in the Maghreb since the “Arab Spring” and the waves of repression that followed, and the evolving human rights situation in the region.

The delegation joined a workshop titled “Social Protection Under Fire,” organized by the Asian Regional Roundtable on Social Protection (AROSP) as part of the Global Coalition for Social Protection Floors, discussing the impact of wars in West Asia, Ukraine and Myanmar on social protection systems and the livelihoods of the most vulnerable, particularly migrant workers, and calling for an immediate ceasefire and comprehensive social protection as a right, not charity.

The delegation also joined a side event titled “The Global South and the Compound Global Crisis,” bringing together civil society leaders, activists and academics to examine crises of inequality, climate change, debt and food insecurity facing the Global South, and to explore grassroots alternatives strengthening sovereignty, social justice and international solidarity.

In the “Struggles and Resistance” workshop, held under the banner “Stop Racism, Hunger, War and Fascism,” the Palestinian delegation presented the reality of the Palestinian people under occupation and colonialism for more than 75 years, calling on social movements and trade unions to oppose corporations profiting from the war on Gaza, arms manufacturers, and technology companies supporting the occupation, and demanding an end to genocide and settler colonialism, affirming that solidarity and cooperation among peoples is the path to liberating Palestine and achieving genuine, just peace.



The Palestinian Social Forum Delegation

The PSF delegation taking part in these events included:

- ❖ Sabreen Abdallah: Reproductive Health Programme Coordinator, Palestinian Medical Relief Society.
- ❖ Lama Al-Sharafa: Projects Coordinator, Dr. Haidar Abdel Shafi Centre for Culture and Development.
- ❖ Sama Jabr: Al-Awda Health and Community Association.
- ❖ Aya Khatib and Jihad Nammoura: representatives, Palestinian Youth Humanitarian Work Group.
- ❖ Khaled Salameh: Mother School Association.
- ❖ Mahmoud Hammadah: Policy, Advocacy and Communication Coordinator, Palestinian NGOs Network.
- Mahmoud Al Fiqy: Development and Communication Manager, Palestinian Working Woman Society for Development (PWWSD).

The Palestinian delegation also included Mr. Mahmoud Habash, Coordinator of the Palestinian Social Forum, who, for health reasons, was not physically present in Cotonou but followed and oversaw all of the delegation's activities and participation remotely.

Statement

“As the World Social Forum opens today in Cotonou, our presence here affirms that the Palestinian cause cannot be separated from the global struggle for justice, freedom and dignity. From Africa's liberation movements to the streets of Gaza and the West Bank, our struggles are interwoven, against occupation, against colonialism, and against every system that denies peoples their right to self-determination. Through the workshops we bring to this Forum, we place the lived reality of Palestinians under occupation directly before global civil society, and we call on the movements gathered in Cotonou this week to stand in genuine solidarity with our people's right to health, freedom and self-determination.”

Mahmoud Al Fiyy, Development and Communication Manager, PWWSD

About the Palestinian Working Woman Society for Development (PWWSD)

PWWSD is a Palestinian feminist civil society organization that has worked, since its founding in 1981, to advance women's rights, gender equality and social justice across the occupied Palestinian territory. Its programmes rest on three core pillars: combating gender-based violence, women's economic empowerment, and women's political participation and the Women, Peace and Security agenda. PWWSD applies international human rights frameworks, including CEDAW and UN Security Council Resolution 1325, in its programming and advocacy, and partners with national and international institutions to strengthen Palestinian civil society and democratic participation.

Palestinian Working Woman Society for Development (PWWSD)

www.pwwsd.org | info@pwwsd.org | Ramallah, Palestine

Follow us: Facebook · Instagram · LinkedIn — @PWWSD

المنتدى الاجتماعي الفلسطيني يختتم مشاركته الفاعلة في فعاليات المنتدى الاجتماعي العالمي 2026 في كوتونو، بنين

كوتونو، بنين — 9 آب 2026

اختتم المنتدى الاجتماعي الفلسطيني (ويشمل جمعية المرأة العاملة الفلسطينية للتنمية ومؤسسات مجتمع مدني ومؤسسات حقوقية فلسطينية) مشاركته الفاعلة في فعاليات المنتدى الاجتماعي العالمي 2026 في كوتونو، بنين.

بعد قيادة ورشتين رئيسيتين والمشاركة في ثماني فعاليات أخرى، يطوي وفد المنتدى الاجتماعي الفلسطيني صفحة أسبوع حافل بالحضور الفلسطيني في قلب الحراك العالمي للحركات الاجتماعية



يُنظَّم المنتدى الاجتماعي العالمي هذا العام تحت الشعار العام "حوكمة الموارد الطبيعية والنضالات الشعبية في مواجهة الأزمات العالمية: ما البدائل لتحقيق السلام والتماسك الاجتماعي والتنمية المستدامة؟"، ويجمع عشرات الآلاف من المشاركين/ات من المجتمع المدني والحركات الاجتماعية والمنظمات الأهلية من مختلف أنحاء العالم، فيما يصفه المنظمون بأنه "منتدى الحركات الاجتماعية". وتُشكّل دورة عام 2026 المرة السادسة التي يُستضاف فيها المنتدى في القارة الأفريقية، بعد الدورات السابقة في باماكو ونيروبي وداكار وتونس.

يُنظَّم المنتدى الاجتماعي العالمي 2026 حول 15 محوراً تعكس أبرز نضالات وتطلعات الحركات الاجتماعية حول العالم، وتشمل: إنهاء الاستعمار والسيادة؛ العدالة الاجتماعية وحقوق الإنسان والمساواة بين الجنسين؛ العدالة البيئية والمناخية؛ الاقتصاد التضامني؛

التعليم؛ الصحة والحماية الاجتماعية؛ السلام وتقرير المصير؛ الديمقراطية والحوكمة؛ الثقافة والتنوع؛ التكنولوجيا والاتصال؛ التعبئة الوطنية؛ الهجرة والمواطنة العالمية؛ حقوق العمال في مواجهة العولمة الرأسمالية؛ مستقبل المنتدى ذاته؛ والمحاور العابرة التي تشمل الشباب والنوع الاجتماعي وأراضي الشعوب الأصلية. وتتقاطع المشاركة الفلسطينية بشكل مباشر مع عدد من هذه المحاور، وأبرزها السلام وتقرير المصير، وحقوق الإنسان والمساواة بين الجنسين، والصحة والحماية الاجتماعية.

اختتم المنتدى الاجتماعي الفلسطيني (PSF) مشاركته الفاعلة في فعاليات الدورة السابعة عشرة للمنتدى الاجتماعي العالمي، التي استضافتها مدينة كوتونو في بنين خلال الفترة من 6 إلى 8 أغسطس 2026، بعد أسبوع حافل لعب خلاله المنتدى دوراً محورياً في تسليط الضوء على القضية الفلسطينية ضمن الحراك العالمي للحركات الاجتماعية. فقد قاد المنتدى ونظم ورشّي عمل رئيسيتين بالمشاركة مع عدد من المنظمات الفلسطينية والدولية، كما شارك وفده في ثماني فعاليات وورش عمل إضافية تناولت قضايا الهجرة والمناخ وحقوق المرأة والديمقراطية والحماية الاجتماعية ومناهضة الإمبريالية، إلى جانب فعالية خاصة ناقشت واقع النضال الفلسطيني في سياق الحرب المستمرة على غزة.

المنتدى الاجتماعي الفلسطيني يقود ورشّي عمل

1. الحق في الصحة والوضع الإنساني تحت الاحتلال والاستعمار والحروب والصراعات والإبادة: نحو جبهة مشتركة للحركات الاجتماعية في الجنوب العالمي

تنطلق هذه الورشة من مبدأ أن الحق في الصحة هو حق إنساني أساسي وغير قابل للتصرف، غير أن هذا الحق يتعرض لتقويض متزايد في سياقات الاحتلال والاستعمار والحروب والنزاعات المسلحة التي تشهدها العديد من دول الجنوب العالمي. وتُعد فلسطين واحدة من أوضح الأمثلة على الاستهداف الممنهج للنظام الصحي، من خلال تدمير المستشفيات والمرافق الطبية، والاعتداء على الكوادر الصحية، وفرض القيود على الوصول إلى الرعاية الطبية، وسياسات الحصار التي تشكّل انتهاكات جسيمة للقانون الدولي الإنساني والقانون الدولي لحقوق الإنسان.



وفي الوقت ذاته، تشهد مناطق أخرى في أفريقيا وآسيا وأمريكا اللاتينية تحديات مماثلة، حيث لا تزال النزاعات المسلحة، والإرث الاستعماري، وأوجه عدم المساواة البنيوية، وسياسات الخصخصة والتقشف، إضافة إلى الأزمات المناخية والإنسانية، تُضعف النظم الصحية العامة وتحدّ من العدالة في الوصول إلى الرعاية الصحية.

وتجمع هذه الورشة بين الحركات الاجتماعية والاتحادات النقابية والعاملين في القطاع الصحي ومنظمات المجتمع المدني، لتبادل الخبرات وتحديد التحديات المشتركة وتعزيز التضامن عبر دول الجنوب العالمي، بهدف بناء استراتيجيات مشتركة للدفاع عن الحق في الصحة باعتباره ركيزة أساسية للعدالة الاجتماعية والكرامة الإنسانية وتقرير المصير والسلام الدائم.

2. تشابك النضالات من أجل العدالة والحرية: من نضالات التحرر في أفريقيا إلى التضامن العالمي مع فلسطين

تستكشف هذه الورشة مفهوم "تشابك النضالات" كإطار لفهم الروابط بين حركات الشعوب المناهضة للاستعمار والاحتلال والاضطهاد والحروب وأنظمة الظلم، وتضع النضال الفلسطيني في صميم الجهود العالمية من أجل العدالة والحرية وحقوق الإنسان وكرامة الشعوب.

وانطلاقاً من التجارب التاريخية لدول الجنوب العالمي، ولا سيما حركات التحرر الأفريقية التي ناضلت ضد الهيمنة الاستعمارية والاستغلال والاضطهاد العنصري، تبحث الورشة في القواسم المشتركة والروابط مع الواقع الفلسطيني المتمثل في الاحتلال، والتوسع الاستيطاني، والتهجير القسري، والانتهاكات المستمرة للقانون الدولي، لا سيما في سياق الحرب المدمرة على غزة وتداعياتها الإنسانية غير المسبوقة.

وتسلّط النقاشات الضوء على أهمية العمل الجماعي بين الحركات الاجتماعية والاتحادات النقابية ومنظمات المجتمع المدني وشبكات التضامن حول العالم، لبناء أشكال فعّالة من التضامن الدولي تتجاوز حدود التصريحات لتتحول إلى إجراءات ملموسة، بما في ذلك حملات المقاطعة وسحب الاستثمارات وفرض العقوبات ومساءلة المؤسسات والشركات المساهمة في الاحتلال والانتهاكات أو المستفيدة منها.

كما تتناول الورشة أهمية الدفاع عن القانون الدولي ودعم آليات العدالة الدولية، بما في ذلك المحكمة الجنائية الدولية ومحكمة العدل الدولية، باعتبارها أدوات أساسية لضمان المساءلة وإنهاء الإفلات من العقاب.

ومن خلال جمع أصوات من فلسطين وأفريقيا وآسيا وأمريكا اللاتينية وأوروبا، تسعى الورشة إلى تعزيز التحالفات العالمية بين الحركات الاجتماعية، والتأكيد على أن النضال من أجل العدالة في فلسطين هو جزء من نضال إنساني أوسع من أجل الحرية وتقرير المصير وحماية حقوق الشعوب.

الفعاليات وورش العمل التي شارك فيها وفد المنتدى الاجتماعي الفلسطيني

وإلى جانب الورشتين اللتين قادهما، شارك وفد المنتدى الاجتماعي الفلسطيني في ثماني فعاليات وورش عمل أخرى ضمن برنامج المنتدى الاجتماعي العالمي 2026. فقد شارك الوفد في ورشة حول الهجرة تناولت أشكال المقاومة والبدائل الممكنة في مواجهة مؤسسة العنف والعنصرية والمقاربة الأمنية التي تنتهجها دول الشمال تجاه ملف الهجرة، ومسارات المتابعة الممكنة لمختلف جلسات المحكمة الشعبية المعنية بهذا الملف. كما شارك في ورشة حول التغير المناخي تناولت العلاقة بين العدالة المناخية والعدالة الاجتماعية، وسبل الانتقال من التعبئة الشعبية إلى التقاضي القائم على أولوية حقوق الإنسان في مواجهة الانتهاكات البيئية. وشارك الوفد أيضاً في ورشة نسوية بعنوان "عبري عن رؤيتك"، ناقشت واقع النساء بين العنف والتحرش والتمييز والإقصاء من جهة، وتطلعاتهن إلى الحق والمساواة والكرامة من جهة أخرى، وسبل تعزيز التعبئة من أجل أعمال حقوق المرأة. وشارك كذلك في ورشة تناولت المسار الديمقراطي في

المغرب العربي منذ موجة "ربيع الشعوب" وحتى موجات القمع التي أعقبتها، وتطور وضع حقوق الإنسان في المنطقة خلال هذه المرحلة.

وشارك الوفد في ورشة بعنوان "الحماية الاجتماعية تحت النار"، نظمتها المائدة المستديرة الآسيوية للحماية الاجتماعية (AROSP) ضمن التحالف العالمي من أجل الحد الأدنى للحماية الاجتماعية، وناقشت تداعيات الحروب والنزاعات في غرب آسيا وأوكرانيا وميانمار على أنظمة الحماية الاجتماعية وسبل عيش الفئات الأكثر هشاشة، ولا سيما العمال المهاجرين، ودعت إلى وقف فوري لإطلاق النار وتوفير حماية اجتماعية شاملة باعتبارها حقاً لا عملاً خيراً.

كما شارك الوفد في فعالية جانبية بعنوان "الجنوب العالمي والأزمة المركبة العالمية"، جمعت قادة مجتمع مدني وناشطين وأكاديميين لبحث أزمات عدم المساواة والمناخ والمديونية وانعدام الأمن الغذائي التي تواجه دول الجنوب العالمي، واستكشاف بدائل شعبية تعزز السيادة والعدالة الاجتماعية والتضامن الدولي.



وفي ورشة "النضالات والمقاومة" التي حملت شعار "أوقفوا العنصرية والجوع والحروب والفاشية"، استعرض الوفد الفلسطيني واقع الشعب الفلسطيني تحت الاحتلال والاستعمار منذ أكثر من 75 عاماً، ودعا الحركات الاجتماعية والنقابات إلى معارضة الشركات المستفيدة من الحرب على غزة ومصنعي الأسلحة وشركات التكنولوجيا الداعمة للاحتلال، والمطالبة بإنهاء الإبادة الجماعية والاستعمار الاستيطاني، مؤكداً أن التضامن والتعاون بين الشعوب هما السبيل إلى تحرير فلسطين وتحقيق سلام حقيقي وعادل.

وفد المنتدى الاجتماعي الفلسطيني

ضمّ وفد المنتدى الاجتماعي الفلسطيني المشارك في هذه الفعاليات كلاً من:

- صابر بن عبد الله: منسّق برنامج الصحة الإنجابية، جمعية الإغاثة الطبية الفلسطينية.
 - لمى الشرفا: منسّق المشاريع، مركز د. حيدر عبد الشافي للثقافة والتنمية.
 - سما جبر: جمعية العودة الصحية والمجتمعية.
 - آية خطيب وجهاد نمورة: ممثلين/ات، مجموعة العمل الإنساني الشباني فلسطين.
 - خالد سلامة: جمعية مدرسة الأمهات.
 - محمود حمادة: منسّق السياسات والمناصرة والتواصل، شبكة المنظمات الأهلية الفلسطينية.
 - محمود الفقي: مدير التطوير والاتصال المؤسسي، جمعية المرأة العاملة الفلسطينية للتنمية (PWWSD).
- كما ضم الوفد الفلسطيني الأستاذ محمود حبش، منسق المنتدى الاجتماعي الفلسطيني، الذي ولظروف صحية لم يكن مع الوفد في كوتونو، ولكن كان يتابع ويشرف على جميع الأنشطة والمشاركات الخاصة بوفد المنتدى الاجتماعي الفلسطيني المشارك.

تصريح

“مع افتتاح المنتدى الاجتماعي العالمي اليوم في كوتونو، فإن حضورنا هنا تأكيد على أن القضية الفلسطينية لا تنفصل عن النضال العالمي من أجل العدالة والحرية والكرامة. فمن حركات التحرر في أفريقيا إلى شوارع غزة والضفة الغربية، نضالاتنا متشابكة، في مواجهة الاحتلال، وفي مواجهة الاستعمار، وفي مواجهة كل نظام يحرم الشعوب من حقها في تقرير مصيرها. ومن خلال الورشات التي نقدّمها في هذا المنتدى، نضع الواقع المعاش للفلسطينيين تحت الاحتلال مباشرة أمام المجتمع المدني العالمي، وندعو الحركات المجتمعية في كوتونو هذا الأسبوع إلى الوقوف في تضامن فعلي مع حق شعبنا في الصحة والحرية وتقرير المصير.”

محمود الفقي، مدير التطوير والاتصال المؤسسي، جمعية المرأة العاملة الفلسطينية للتنمية

عن جمعية المرأة العاملة الفلسطينية للتنمية (PWWSD)

جمعية المرأة العاملة الفلسطينية للتنمية (PWWSD) هي منظمة مجتمع مدني فلسطينية نسوية تعمل منذ تأسيسها عام 1981 على النهوض بحقوق المرأة والمساواة بين الجنسين والعدالة الاجتماعية في جميع أنحاء الأرض الفلسطينية المحتلة. وتتضمن أنشطة وبرامج الجمعية ثلاث ركائز أساسية: مناهضة العنف القائم على النوع الاجتماعي، والتمكين الاقتصادي للمرأة، والمشاركة السياسية للمرأة وأجندة المرأة والسلام والأمن. وتُطبّق الجمعية الأطر الدولية لحقوق الإنسان، بما في ذلك اتفاقية القضاء على جميع أشكال التمييز ضد المرأة (سيداو) وقرار مجلس الأمن الدولي رقم 1325، في برامجها وأنشطة المناصرة التي تقوم بها، وتتشارك مع مؤسسات وطنية ودولية لتعزيز المجتمع المدني الفلسطيني والمشاركة الديمقراطية.

جمعية المرأة العاملة الفلسطينية للتنمية (PWWSD)

www.pwwsd.org | info@pwwsd.org | رام الله، فلسطين

تابعونا عبر: فيسبوك · إنستغرام · لينكدإن — @PWWSD